
Wiadomości Adwokatury 6 listopada 2015 r.

SN uchylił uchwały dotyczące formy protestu
Adwokatury
Sąd Najwyższy uznał za sprzeczne z prawem i uchylił uchwały Prezydium NRA, ORA w
Opolu oraz Zgromadzenia izby Warszawskiej, dotyczące formy protestu Adwokatury,
polegającego na niewyznaczaniu adwokatów do spraw z urzędu.

Sąd Najwyższy uchylił zaskarżoną przez Ministra Sprawiedliwości uchwałę Prezydium NRA nr 84/2015
w części wskazującej formę protestu, czyli nieprzedstawienie przez okręgowe rady adwokackie
wykazu adwokatów uprawnionych do obrony w postępowaniu karnym. SN przychylił się także do
skargi Ministra Sprawiedliwości i uchylił uchwałę nr 40/07/2015 Okręgowej Rady w Opolu w sprawie
wstrzymania przekazywania wykazów obrońców z urzędu do prezesów właściwych sądów. Sąd
Najwyższy uchylił też zaskarżoną przez Ministra Sprawiedliwości uchwałę nr 4 Zgromadzenia
Warszawskiej Izby Adwokackiej w części pkt. 4 ppkt. 2, tj. w części zobowiązującej ORA w Warszawie
do niewyznaczania adwokatów do pełnienia obowiązków wynikających ze zleconych przez sądy
czynności jako pełnomocników z urzędu w sprawach cywilnych, administracyjnych i sądowo
administracyjnych przez okres jednego miesiąca.

Naczelną Radę Adwokacką reprezentowali adw. Jacek Trela, wiceprezes NRA oraz adw. Rafał
Dębowski, sekretarz NRA. Pełnomocnikiem Okręgowej Rady Adwokackiej w Opolu był adw. Tomasz
Kreis, zaś pełnomocnikiem Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie adw. dr Krzysztof Wąsowski.

Jako pełnomocnik Ministra Sprawiedliwości wystąpiła r.pr. Joanna Lemańska.

Adw. Jacek Trela, pełnomocnik NRA, w swoim wystąpieniu przedstawił okoliczności towarzyszące
uchwaleniu uchwał. Przypomniał, że wiosną tego roku trwały prace nad ustawą o nieodpłatnej
pomocy prawnej oraz nad rozporządzeniem Ministra Sprawiedliwości w sprawie stawek adwokackich
za sprawy z wyboru i sprawy z urzędu, które to stawki pozostawały niezmienne przez 13 lat. Nie
poddając tych stawek rewaloryzacji Minister Sprawiedliwości – jak przypomniał adw. Trela - nie
wypełniał swojego ustawowego obowiązku. 

Samorząd adwokacki aktywnie uczestniczył w pracach – nad ustawą oraz rozporządzeniem -
przedstawiając swoje stanowiska i opinie, uczestnicząc w posiedzeniach komisji sejmowych i
senackich oraz zasiadając przy stole negocjacyjnym w Ministerstwie Sprawiedliwości. Negocjacje
zakończyły się odejściem Adwokatury z powodu pozornych podwyżek stawek za sprawy z urzędu,
jakie zaproponował Minister Sprawiedliwości. Projekt wprawdzie zakładał zwiększenie stawek o 100
proc., ale jednocześnie zawierał zapis ustanawiający jako zasadę zasądzanie połowy tej stawki. Co do
takiego pozornego działania ma wątpliwości także Sąd Najwyższy w wydanej ostatnio opinii do tego
rozporządzenia. Adw. Trela podkreślił, że samorząd sprawuje pieczę nad wykonywaniem zawodu
adwokata w interesie publicznym, a ten interes wymaga także troski o to, by klient miał zapewnioną
pomoc prawną z urzędu ze strony adwokata, który jest wynagradzany za swoją pracę w sposób
godny.

Adw. Trela zaznaczał też, że każde środowisko, w tym środowiska prawne, ma prawo do
protestowania, mówił o obywatelskim nieposłuszeństwie szczególnie istotnym wtedy kiedy władza
państwowa uniemożliwia debatę na ważne tematy, formą protestu jest przecież dzień bez wokand, a
determinacja środowiska adwokackiego jest już daleko posunięta – w Warszawie adwokaci wyszli w
proteście na ulicę.

Adw. Trela zwrócił też uwagę, że forma protestu Adwokatury nie naruszała przysługującego
wszystkim obywatelom prawa do obrony, powołując się na § 15 rozporządzenia Ministra
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Sprawiedliwości w sprawie sposobu zapewnienia oskarżonemu korzystania z obrońcy z urzędu
określony został sposób wyznaczania obrońców do czasu określenia list obrońców na podstawie
przekazanych sądom wykazów obrońców.

Adw. Rafał Dębowski, pełnomocnik Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej, wnioskował o złożenie
pytania prawnego do Trybunału Konstytucyjnego o zgodność § 2 rozporządzenia w sprawie sposobu
zapewnienia oskarżonemu korzystania z obrońcy z urzędu z przepisami Prawa o adwokaturze (art. 28
ust. 1 prawa o adwokaturze).

Zaznaczył, że forma protestu zaproponowana przez uchwałę Prezydium NRA nie pozbawia nikogo
prawa do obrony i ma charakter deklaratywny – okręgowe rady adwokackie nie były zobligowane do
przyłączenia się do protestu. Dodał, że dla adwokatów niewyobrażalna jest forma protestu poprzez
np. palenie opon przed ministerstwem.

Wskazał też, że Sąd Najwyższy rozpatrując skargę może ją oddalić bądź też uchylić uchwały,
przekazując je do właściwego organu do ponownego rozpatrzenia. Przy czym, z racji na to, że
terminy składania list obrońców z urzędu minęły a następny termin jest wyznaczony na 2016 roku,
uchylenie uchwał nie zmieni stanu rzeczy.

Z kolei adw. Tomasz Kreis, pełnomocnik ORA w Opolu, podkreślił, że w przypadku zaskarżonej
uchwały tej rady, forma protestu była też apelem środowiska o podjęcie dialogu przez Ministra
Sprawiedliwości. Przez ostatnie 13 lat, w czasie których obowiązywały niezmienione stawki za sprawy
z urzędu, adwokatom coraz trudniej jest pokrywać koszty prowadzenia swojej działalności.

Adw. Krzysztof Wąsowski, pełnomocnik ORA w Warszawie podkreślił, że kontekst uchwalenia uchwały
Zgromadzenia izby warszawskiej jest istotny, ponieważ program darmowej pomocy prawnej, który
wprowadza państwo, składa ciężar finansowy na barki prawników. Podkreślił, że uchwała
Zgromadzenia izby warszawskiej nie pozbawiła nikogo obrony z urzędu, zaś uchylenie tej uchwały
niczego nie zmieni. Zaznaczał również, że środowisko prawnicze protestuje za pomocą uchwał,
wykorzystując prawo do wypowiedzi. Mówił, o tym, że przepisy art. 117(3) kpc i 253 ppsa są
przepisami adresowanymi do spraw konkretnych i uchwała Zgromadzenia ich nie narusza. Ponadto
powinność wynikająca z tych przepisów dotyczy rad adwokackich a nie Zgromadzenia.
Zgromadzenia ma prawo wyrazić swoje stanowisko w szczególności wtedy, kiedy na dezaprobatę
zasługuje postawa Ministra Sprawiedliwości.

Sąd Najwyższy nie podzielił stanowiska prezentowanego przez przedstawicieli samorządu
adwokackiego.

SN nie znalazł podstaw do złożenia pytania prawnego do Trybunału Konstytucyjnego o zgodność § 2
rozporządzenia w sprawie sposobu zapewnienia oskarżonemu korzystania z obrońcy z urzędu z
przepisami Prawa o adwokaturze (art. 28 ust. 1 prawa o adwokaturze).

Sąd Najwyższy zaznaczył, że choć dostrzega powody rozgoryczenia samorządu adwokackiego
stanowiskiem związanym ze stawkami w sprawach z urzędu, to jednak nie może ono wpłynąć na
orzeczenie a przepisy nie mogą być narzędziem do wyrażenia dezaprobaty.

Nie żyje adw. Monika Zbrojewska
Adw. dr hab. Monika Zbrojewska zmarła 30 października, miała 43 lata.

                             2 / 14



Adw. dr hab. Monika Zbrojewska, była sekretarzem Ośrodka Badawczego Adwokatury im. Witolda
Bayera, przez ostatni rok była wiceministrem sprawiedliwości. Związana z Uniwersytetem Łódzkim,
była ekspertem prawa karnego. 

 

Była absolwentką Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu Łódzkiego. W 2001 r. uzyskała
stopień naukowy doktora nauk prawnych, w latach 2002 -2005 odbyła aplikację prokuratorską. W
latach 2003 – 2008 była ekspertem Sejmowych Komisji Śledczych, w latach 2006-2014 prowadziła
praktykę adwokacką. W roku 2011 r. rozpoczęła współpracę z Ośrodkiem Badawczym Adwokatury.
Była sekretarzem i członkiem Rady Naukowej OBA. Napisała ponad 100 publikacji z zakresu
postępowania karnego, prawa karnego skarbowego oraz prawa wykroczeń i postępowania w
sprawach o wykroczenia.

Ośrodek Badawczy Adwokatury: wspomnienie o
Monice Zbrojewskiej
"Będziemy Ją pamiętać przede wszystkim jako adwokata: znakomitego karnistę, którego
osiągnięcia jakże łatwo było odnotować dzięki licznym sądowym wystąpieniom" - napisali
o dr hab. Monice Zbrojewskiej współpracownicy z Ośrodka Badawczego Adwokatury,
gdzie pełniła funkcję sekretarza. Pani Mecenas zmarła 30 października. 

Publikujemy treść wspomnienia:

Przyjęliśmy wiadomość o Jej śmierci z niedowierzaniem. Odbieramy informacje na ten temat, ale
ciągle nie możemy przyswoić sobie, że tak się faktycznie stało, a Monika odeszła z naszego grona.
Mając świadomość szczególnie trudnych chwil, jakie przeżywała w ostatnim okresie, żywiliśmy
przekonanie, że z właściwą dla siebie pracowitością i pokorą pokona zaistniałe trudności, choćby
efekty tej postawy mogły być odlegle w czasie.

Wnioskowanie to nie wynikało jedynie z oczekiwania przez nas spełnienia się pozytywnego rezultatu.
Było uprawnione wobec znanych nie tylko nam dokonań Moniki Zbrojewskiej. Zapisała się trwale w
naszej pamięci jako adwokat, samorządowiec, pracownik naukowy, czy wreszcie jako wysokiej rangi
urzędnik państwowy, a także ekspert prawa karnego w obserwowanych z wielką uwagą przez opinię
publiczną posiedzeniach i pracach sejmowych komisji śledczych. Oczekiwanie i nadzieja tym bardziej
były uzasadnione, że wynikały ze znanych nam Jej osobistych przymiotów, niezauważanych i
pomijanych w ostatnich medialnych relacjach, w przeważającej części wolnych od jakiejkolwiek
empatii.

Jesteśmy winni i wręcz zobowiązani wobec Naszej Koleżanki nie tylko zachować Jej wspomnienie w
życzliwej pamięci, ale także przypomnieć i uświadomić dokonania, które stały się Jej udziałem w tak
krótkim, a jakże obfitującym w osiągnięcia życiu.

Będziemy Ją pamiętać przede wszystkim jako adwokata: znakomitego karnistę, którego osiągnięcia
jakże łatwo było odnotować dzięki licznym sądowym wystąpieniom – w sprawach o wysokim stopniu
skomplikowania, dzięki licznym publikacjom, wykładom akademickim, połączonym z prowadzeniem
zajęć dydaktycznych. Ci, którzy czerpali z Jej wiedzy, dają świadectwo Jej prawniczej erudycji,
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pamiętają Jej życzliwość, poczucie humoru, ujmującą osobowość, które sprawiały, że była bardzo
lubianym wykładowcą. Jesteśmy im wdzięczni za to świadectwo.

Wykładała prawo karne skarbowe, postępowanie karne, prawo wykroczeń i prawo postępowania w
sprawach o wykroczenia. Będąc adiunktem i wykładowcą w Katedrze Postępowania Karnego i
Kryminalistyki na Wydziale Prawa i Administracji Uniwersytetu Łódzkiego, doskonaliła swój warsztat
naukowy i zawodowy, dzieląc się swoim dorobkiem i doświadczeniem z wszystkimi, którzy tego
oczekiwali i pragnęli.

Nie czas jeszcze i miejsce na przedstawienie całości naukowych i zawodowych sukcesów Moniki
Zbrojewskiej, co wymagać będzie nie tylko stosownej systematyzacji. Jednak dziś podkreślenia
wymaga szczególna cecha, która zapewne nie pozostawała bez wpływu na niedawną nominację
państwową. Nie obawiała się bowiem podejmowania działań oryginalnych, nawet pionierskich, czego
doskonałym przykładem jest opracowanie pt. „Rola i stanowisko prawne Sądu Najwyższego w
procesie karnym”. Nakreśliła w nim zagadnienia ustrojowe i procesowe bez oderwania od historii
polskiego wymiaru sprawiedliwości, uzupełniając opracowanie o perspektywę zagranicznych
rozwiązań. Publikacja ta doczekała się wielu pochlebnych recenzji, Autorka wypełniła bowiem lukę
istniejącą zarówno w doktrynie, jak i na rynku wydawniczym. Recenzenci docenili to opracowanie za
trwały wkład w naukę polskiego procesu karnego, a zarazem za nieocenioną pomoc dla praktyków
wymiaru sprawiedliwości na wszystkich jego szczeblach.    

Dogłębna wiedza karnistyczna pozwoliła Monice Zbrojewskiej przede wszystkim na prowadzenie
nowoczesnej kancelarii adwokackiej, której zakres działania daleko przekraczał granice rodzinnej
Łodzi i wykonywanie zawodu adwokata. Tej pracy poświęcała się z największym zaangażowaniem,
prezentując tak niezbędną w zawodzie odpowiedzialność, skrupulatność i – co nie może zaskakiwać –
wyjątkowy profesjonalizm. Nie stroniła od prowadzenia spraw najtrudniejszych, w tym takze
kontrowersyjnych, czyniąc to z wymaganym zaangażowaniem, ale bez uszczerbku dla zasad
adwokackiej deontologii.

I wreszcie – co jest nam szczególnie bliskie – zaangażowana była w prace Ośrodka Badawczego
Adwokatury Polskiej, jako członek Rady Naukowej oraz Sekretarz OBA, których to obowiązków nie
zaniechała w listopadzie minionego roku, kiedy to Premier polskiego rządu powołała dr hab. Monikę
Zbrojewską na funkcję Podsekretarza Stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości.

Była wszędzie. Podczas posiedzeń wyznaczających pracę Ośrodka na przyszłość, podczas spotkań,
które stanowiły formę sprawozdań i podsumowań z przeprowadzonych działań czy projektów.
Organizowała wykłady i konferencje, będąc zarówno referentem ważnych – szczególnie dla praktyki
wykonywania zawodu – zagadnień, jak i znakomitym moderatorem toczących się dyskusji.

Zawdzięczamy Jej w tym okresie zarówno inicjowanie, jak i bezpośrednią aktywność w prowadzonych
przedsięwzięciach o charakterze dydaktycznym czy naukowym, także we współdziałaniu z
jednostkami naukowymi i muzealnymi poza Adwokaturą Polską. Patronowała również publikacjom
ukazującym się w ramach działalności Ośrodka.

Organizowała merytorycznie, ale nie tylko, doroczne edycje finałów konkursu krasomówczego im.
adw. Stanisława Mikke – w tym i tego, którego rywalizacja będzie mieć miejsce już wkrótce w
Warszawie. Była często jurorem konkursów, dokonywała wymagających, ale obiektywnych ocen ich
uczestników, kształtując tym samym wysoki poziom rywalizacji aplikantów adwokackich,
doskonalących swój warsztat zawodowy.

Odeszła od nas osoba wyjątkowa. Niezwykle mądra, niezwykle pracowita, niezwykle utalentowana,
która pomimo największych osiągnięć zawodowych i naukowych nigdy nie utraciła życzliwości i
ciepła, zainteresowania problemami innych ludzi oraz chęci niesienia im pomocy. Odeszła od nas
osoba powszechnie ceniona i lubiana, zawsze utrzymująca największą życzliwość dla innych.
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I my jesteśmy Jej winni taką życzliwość.

współpracownicy z Ośrodka Badawczego Adwokatury  

Ostatnie pożegnanie mec. Zbrojewskiej 
Uroczystości pogrzebowe adw. dr hab. Moniki Zbrojewskiej odbędą się 7 listopada br. o
godzinie 12.00 na cmentarzu rzymskokatolickim w Pabianicach (ul. Kilińskiego 55). 

czytaj nekrolog od Ośrodka Badawczego Adwokatury

Reakcja HFPCz na łamanie tajemnicy adwokackiej
Helsińska Fundacja Praw Człowieka wydała oświadczenie w związku ze zwolnieniem
kolejnego adwokata z tajemnicy adwokackiej. Fundacja zwraca uwagę na nasilający się
niebezpieczny trend.

Jest to reakcja na zwolnienie przez Sąd Okręgowy we Wrocławiu adwokata z tajemnicy zawodowej. –
Przedmiotowe postanowienie stanowi wyraz nasilającego się i niebezpiecznego trendu organów
ścigania oraz sądów do przełamywania tajemnicy adwokackiej, kluczowo ważnej dla wykonywania
tego zawodu – czytamy.

HFPCz przypomina, że tajemnica adwokacka chroni przede wszystkim interesy osób korzystających z
pomocy adwokackiej, służy realizacji zasady rzetelności procesu i ma niebagatelne znaczenie z
punktu widzenia konstytucyjnych unormowań gwarantujących prawo do obrony i prawo do
prywatności.

W oświadczeniu przytoczono, że Trybunału Praw Człowieka, wielokrotnie wskazywał, że tajemnica
adwokacka ma szczególna wagę dla prawidłowego sprawowania wymiaru sprawiedliwości, a także
jest podstawą zaufania pomiędzy prawnikiem a jego klientem.

Fundacja przypomniała, że niedawno Sąd Okręgowy w Warszawie zwolnił z tajemnicy adwokackiej
adw. Jacka Kondrackiego i zapewniła, że zwróci się do sądu z prośbą o zadanie pytania prawnego
Trybunałowi Konstytucyjnemu w przedmiocie zgodności art. 180 par. 2 kpk z przepisami konstytucji
oraz Europejskiej Konwencji o Ochronie Praw Człowieka.   

Czytaj oświadczenie

Jubileusz Pomorskiej Izby Adwokackiej
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Obchody 70-lecia Pomorskiej Izby Adwokackiej odbędą się 14 listopada 2015 r. w
Gdańsku.

Z tej okazji, o godzinie 13.45 przy Domu Adwokata w Gdańsku (ul. Chlebnicka 48/51) odsłonięta
zostanie tablica upamiętniająca adwokatów – obrońców w procesach politycznych. Następnie, o
godzinie 14.00, odprawiona zostanie msza święta w kościele św. Jana w Gdańsku (ul. Świętojańska
50), w trakcie której zostanie poświęcony sztandar izby. Zwieńczeniem obchodów będzie uroczystość
w Filharmonii Bałtyckiej, podczas której laudację wygłosi prof. dr hab. Jerzy Młynarczyk, a adw.
Dariusz Strzelecki, dziekan ORA w Gdańsku, wręczy zasłużonym adwokatom izby pomorskiej ordery i
odznaczenia. Na zakończenie obchodów z koncertem wystąpi Leszek Możdżer. Tego dnia adwokaci
będą również mogli zwiedzić Europejskie Centrum Solidarności.   

Dzień wcześniej, 13 listopada, do Gdańska przyjadą członkowie Naczelnej Rady Adwokackiej aby
uczestniczyć w posiedzeniu plenarnym NRA. 

Uroczystości współfinansowane zostały przez PZU i Wartę.

 

Prawo medyczne i farmaceutyczne - konferencja w
Gdyni
Pierwsza edycja Pomorskiej Konferencji Naukowej – Prawo Medyczne i
Farmaceutyczne odbędzie się 12 listopada br. w Wyższej Szkole Administracji i Biznesu
im. E. Kwiatkowskiego w Gdyni. Honorowy patronat nad Konferencją objął adw. Andrzej
Zwara, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej.

Debata dotyczyć będzie odpowiedzialności osób wykonujących zawody medyczne, moralności prawa
i medycyny, prawa dostępu do informacji medycznej, ochrony danych osobowych w kontekście
działań medycznych, zagadnień dotyczących postępowania dowodowego w procesach medycznych.
W ramach problematyki farmaceutyczno-prawnej poruszone zostaną problemy substytucji
aptecznych, łańcucha oraz odwróconego łańcucha dystrybucji leków oraz prawnych aspektów relacji
firm farmaceutycznych z lekarzami.

Do udziału w Konferencji zaproszono m.in. profesor Ewę Bagińską, adw. Jerzego Glanca, r.pr. Natalię
Łojko, adw. Romana Nowosielskiego, prof. Oktawiana Nawrota, dr Katarzynę Syroka-Marczewską,
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prof. Bolesława Rutkowskiego oraz prof. Krzysztofa Łukaszuka, dr hab. Sławomir Steinborn. Wykład
inauguracyjny na temat „Patologia wdzięczności, czyli o korupcji w służbie zdrowia" wygłosi sędzia
Sądu Okręgowego Igor Tuleya. Na konferencję zaprasza Pomorska Izba Adwokacka, Naczelna Rada
Adwokacka oraz Wyższa Szkoła Administracji i Biznesu im. E. Kwiatkowskiego w Gdyni.

Udział w Konferencji jest bezpłatny. Szczegółowe informacje znajdują się na stronie Pomorskiej Izby
Adwokackiej – www.adwokatura.gdansk.pl w zakładce szkolenia.

Prawa człowieka w dobie konfliktu zbrojnego -
konferencja

Komisja Praw Człowieka przy Naczelnej
Radzie Adwokackiej zaprasza na konferencję
naukową na temat praw człowieka w dobie
konfliktu zbrojnego. Odbędzie się ona 21
listopada br. w Warszawie.

W czasie, kiedy nie gaśnie konflikt na Ukrainie,
Państwo Islamskie przejmuje kontrolę nad
kolejnymi terytoriami, a problemy uchodźców z
Bliskiego Wschodu nie ustają, Adwokatura Polska
nie może pozostać obojętna na kwestię praw i
wolności osób, które osobiście doświadczają
skutków tych dramatów.

Podczas konferencji prelegenci będą szukać
odpowiedzi na pytanie, jak usprawnić mechanizmy
prawnicze, aby pomóc ofiarom wojen i
kataklizmów. Na konferencji spotkają się eksperci
od praw człowieka i pomocy humanitarnej, słowo
wstępne wygłosi dr Adam Bodnar, Rzecznik Praw
Obywatelskich.

Konferencja podzielona jest na trzy panele.
Początek o godz. 10 (od 9.30 rejestracja gości) w
Sali Kolumnowej Pałacu Prymasowskiego przy ul.
Senatorskiej 13/15 w Warszawie. Wśród
panelistów znaleźli się m.in. Janina Ochojska,
prezes Polskiej Akcji Humanitarnej, Lenur Kerymov
z Helsińskiej Fundacji Praw Człowieka, czy dr
Wojciech Wilk, prezes Fundacji Polskie Centrum
Pomocy Międyznarodowej.

Udział w konferencji zapewnia adwokatom i
radcom prawnym 7 punktów z zakresu
doskonalenia zawodowego.

Prosimy o potwierdzenie udziału w konferencji do
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16 listopada wyłacznie drogą mailową na adres
dzial.osobowy@nra.pl wraz z adresem
korespondencyjnym i wskazaniem zawodu, celem
późniejszego kolportażu dokumentów
potwierdzajacych udział w konferencji.

(zobacz szczegółowy program)

 

Informacje dotyczące konferencji można śledzić
na Facebooku: (zobacz profil)

Relacja z posiedzenia IBA
Adw. Tomasz Wardyński 8 października 2015 r. uczestniczył w posiedzneiu Rady
International Bar Association (IBA) w Wiedniu. Poniżej publikujemy sprawozdanie Pana
Mecenasa. 

czytaj sprawozdanie

Bydgoska Izba kwestowała na rzecz zabytkowych
nekropolii
Adwokaci oraz aplikanci adwokaccy z bydgoskiej izby 31 października i 1 listopada
kwestowali na rzecz ratowania zabytkowych nekropolii. 

W akcję, którą od 1997 roku organizuje Towarzystwo Miłośników Miasta Bydgoszczy, włączyli się
przedstawiciele władz wojewódzkich i samorządowych, Elżbieta Rusielewicz, wicewojewoda kujawsko-
pomorski oraz Rafał Bruski, prezydent Bydgoszczy. Ponadto akcję wsparli społecznicy, ludzie kultury
oraz dziennikarze TVP Bydgoszcz, Polskiego Radia PiK oraz Expressu Bydgoskiego.

Izbę bydgoską podczas sobotniej i niedzielnej kwesty na Cmentarzu Starofarnym oraz Cmentarzu
Nowofarnym reprezentowali adwokaci na czele z adw. Justyną Mazur, dziekan ORA Bydgoszcz, adw.
Beatą Lorkowską, adw. Maciejem Dzierżykraj-Lipowiczem oraz aplikantki i aplikanci adwokaccy:
Alicja Jarzemska, Arleta Szcząchor-Perkowska, Paulina Rodewald, Adriana Sielska, Beata Latanowicz
oraz Franciszek Gąsiorek.

W tegorocznej akcji łącznie wzięło udział ponad 350 wolontariuszy. Zebrane pieniądze, jak co
roku, przeznaczone zostaną na renowację zniszczonych pomników na najstarszej bydgoskiej
nekropolii.

Cmentarz Starofarny założony został w 1806 r. i jest wpisany do rejestru zabytków. Spoczywa tu
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wielu znanych i zasłużonych dla miasta postaci takich jak: Zenon Frydrychowicz, pierwszy po
odzyskaniu niepodległości prezes Sądu Okręgowego w Bydgoszczy, Władysław Paciorkiewicz, który
założył w Bydgoszczy pierwszą polską wytwórnię maszyn do pisania oraz pisarz Jerzy Sulima-
Kamiński, autor sagi bydgoskiej pt. „Most Królowej Jadwigi”. 

Adwokaci oraz aplikanci adwokaccy bydgoskiej izby adwokackiej uczcili pamięć zmarłych koleżanek i
kolegów adwokatów. Już po raz drugi znicze opatrzone szarfą bydgoskiej adwokatury zostały złożone
na blisko 100 nagrobkach, m.in. na cmentarzu: Starofarnym (ul. Grunwaldzka), Nowofarnym (ul.
Artyleryjska), Parafialnym Rzymskokatolickim (Bielawki), Rzymskokatolickim pw. Trójcy Świętej (Jary)
i Parafialnym  pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa (ul. Rynkowska).  

Symboliczne znicze znalazły się na grobach wyjątkowych postaci, które pozostawiły trwały ślad w
historii miasta i bydgoskiej palestry, takich jak:

- adw. Melchior Wierzbicki, działacz narodowy i społeczny, patron ulicy, przy której znajdowała się
pierwsza siedziba ORA w Bydgoszczy (1950-1952)

- adw. Jan Maciaszek, pierwszy prezydent Bydgoszczy

- adw. Czesław Nieduszyński, sędzia Sądu Okręgowego w Bydgoszczy, prezes Bydgoskiego Oddziału
Polskiego Towarzystwa Krajoznawczego

- adw. Władysław Lityński, w latach 1950-1951 pierwszy dziekan ORA w Bydgoszczy z tymczasową
siedzibą w Toruniu

- adw. Bernard Cisewski, w latach 1959 - 1967 dziekan ORA w Bydgoszczy

- adw. Jan Cieluch, w latach 1967-1973 dziekan ORA w Bydgoszczy

- adw. Bronisław Koch, znakomity obrońca w procesach politycznych

 - adw. Marcin Śpikowski, drugi polski wiceprezydent Bydgoszczy

oraz wielu innych.

 W tych dniach wspominano również tych, których zmarli w 2015 r.:

- adw. Zdzisława Kuczmę

- adw. Mariana Szabelę 

-  adw. Romana Kwaśniewskiego
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"Whielcy Polacy" - wystawa w Klubie Adwokatów
Wernisaż prac grupy THE KRASNALS pt.
„Whielcy Polacy” odbył się 3 listopada 2015
roku w Klubie Adwokatów im. Janiny Ruth
Buczyńskiej. Ekspozycję przygotowała
Okręgowa Rada Adwokacka w Krakowie
wspólnie z Akademią Rynku Sztuki
Współczesnej. 

THE KRASNALS – to grupa anonimowych artystów,
działających od 2008 roku na polu sztuki
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współczesnej w Polsce oraz poza jej granicami.
Wystawa grupy THE KRASNALS w Klubie
Adwokatów jest próbą podkreślenia mocnych
powiązań sztuki z demokracją. Prezentacja prac
jest komentarzem do ostatnich wydarzeń w
świecie politycznym.

Wernisaż został połączony z wykładem w ramach
cyklu „Mechanizmy rynku sztuki: Narzędzia
kreowania rynku sztuki”, który wygłosiła
Małgorzata Gołębiewska – ekspert,
współzałożycielka oraz kuratorka Galerii Art
Agenda Nova, dyrektor artystyczna Festiwalu
Sztuk Wizualnych ArtBoom oraz współinicjatorka
Cracow Gallery Weekend KRAKERS.

Ekspozycję, nad którą patronat objął tygodnik
Newsweek, będzie można również obejrzeć
podczas Dni Kultury Adwokatury Polskiej
organizowanych w dniach 19-22 listopada 2015
roku w Krakowie.

Komisja Integracji Środowiskowej, Kultury i Sportu

przy Okręgowej Radzie Adwokackiej w Krakowie   

                            11 / 14



Koncert zaduszkowy w Krakowie
W Dzień Zaduszny, 2 listopada, odbył się w
Klubie Adwokackim w Krakowie im. adw.
Janiny Ruth Buczyńskiej koncert poświęcony
pamięci adwokatów, którzy zmarli w
mijającym roku. 

W koncercie wystąpili: Monika Korybalska –
sopran, Mariola Cieniawa – fortepian, Robert
Kabara – skrzypce, prof. Tadeusz Malak – słowo.

Adwokatów, którzy zmarli w minionym roku
wspominał adw. Paweł Gieras, dziekan izby
krakowskiej. Wspomnienie dotyczyło także
zmarłego w październiku br., Włodzimierza

                            12 / 14



Olszewskiego, przewodniczącego Krajowej Rady
Sądownictwa, byłego sędziego i
przewodniczącego Wydziału Karnego Sądu
Apelacyjnego w Krakowie.

Uczestnicy zaduszek pożegnali także byłą
wiceminister sprawiedliwości, adwokat Monikę
Zbrojewską oraz prof. Eugenię Kwiatkowską –
wybitnego psychiatrę, znawczynię muzyki
operowej i stałą bywalczynię koncertów w Klubie
Adwokatów w Krakowie. 

Koncert, który odbył się przy, jak zawsze,
wypełnionej po brzegi sali, sprawił, że wszyscy
jego uczestnicy odczuli i przeżyli ten szczególny
dzień w zadumie nad przemijaniem czasu, z
odwiecznym pytaniem: skąd przychodzimy, kim
jesteśmy i dokąd idziemy?

Kronika Prac Naczelnej Rady Adwokackiej
Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej.

3 listopada, adw. Anisa Gnacikowska, członek NRA, wzięła udział w spotkaniu zorganizowanym
przez ministerstwo sprawiedliwości dotyczącym wdrażania ustawy o nieodpłatnej pomocy prawnej.
W rozmowach udział wzięli przedstawiciele resortu - min. Jerzy Kozdroń, dyrektor Iwona Kujawa, r.pr.
Dariusz Sałajewski, prezes KRRP.

5 listopada, adw. Jacek Trela, wiceprezes NRA oraz adw. Rafał Dębowski, sekretarz NRA,
reprezentowali jako pełnomocnicy Naczelną Radę Adwokacką w trzech rozprawach przed Sądem
Najwyższym (czytaj informację)

5 listopada, adw. Jacek Trela, wiceprezes NRA, adw. Mirosława Pietkiewicz, skarbnik NRA, adw.
Bartosz Grohman, zastępca sekretarza NRA oraz adw. Andrzej Siemiński, członek NRA, wzięli udział w
spotkaniu otwierającym cykl „Nestorzy warszawskiej palestry” w siedzibie ORA w Warszawie.
Bohaterem tego spotkania był adw. Czesław Jaworski, redaktor naczelny „Palestry”.
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